DOI: 10.18572/1812-3783-2020-5-12-16

ПРОБЛЕМНЫЕ ВОПРОСЫ НАЗНАЧЕНИЯ И ИСПОЛЬЗОВАНИЯ РЕЗУЛЬТАТОВ ТРАНСПОРТНО-ТЕХНИЧЕСКИХ СУДЕБНЫХ ЭКСПЕРТИЗ ПРИ РАССЛЕДОВАНИИ ПРЕСТУПЛЕНИЙ, СОВЕРШЕННЫХ НА ОБЪЕКТАХ ТРАНСПОРТА

Ильин Николай Николаевич, заведующий кафедрой судебно-экспертной и оперативно-разыскной деятельности Московской академии Следственного комитета Российской Федерации, кандидат юридических наук nick703@yandex.ru

На основе изученной судебно-следственной практики расследования преступлений, совершенных на объектах транспорта, автором рассматриваются проблемы, связанные с организацией самого процесса расследования, назначением транспортно-технических судебных экспертиз, а также неполным установлением обстоятельств, подлежащих доказыванию. Приведены примеры положительного использования результатов некоторых родов транспортно-технических судебных экспертиз при расследовании преступлений, предусмотренных ст. 263 УК России, что, в свою очередь, свидетельствует о качественной и эффективной работе следователей Следственного комитета Российской Федерации.

Ключевые слова: авиационно-техническая судебная экспертиза, Межгосударственный авиационный комитет, обстоятельства, подлежащие доказыванию, Следственный комитет Российской Федерации, транспортно-технические судебные экспертизы.

CHALLENGING ISSUES OF THE APPOINTMENT AND USE OF THE RESULTS OF TRANSPORT TECHNICAL FORENSIC EXAMINATIONS IN THE INVESTIGATION OF TRANSPORT CRIMES

Ilyin Nikolay N.

Head of the Department of Forensic Examinations and Criminal Intelligence and Surveillance Operations of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation PhD (Law)

On the basis of the studied judicial and investigative practice of investigating crimes committed at transport facilities, the author considers problems related to the organization of the investigation process itself, the appointment of transport and technical forensic examinations, as well as incomplete determination of the circumstances to be proved. Examples of positive use of the results of some births of transport and technical forensic examinations in the investigation of crimes under article 263 of the Criminal Code of the Russian Federation are given, which, in turn, testifies to the qualitative and effective work of investigators of the Investigative Committee of the Russian Federation.

Keywords: aviation and technical forensic expertise, Interstate Aviation Committee, circumstances subject to proof, Investigative Committee of the Russian Federation, transport and technical forensic expertise.